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ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC  

 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
DATA: 27 de juny de 2007 
HORA: 17:00 
LLOC: Ajuntament de Mura. 
 
 
 
President: 
 
Sr. Ramon Espinach, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals. 
 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
Sra. Marina Muntada Blancafort, tècnica de Medi Ambient de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Sr. Ignasi Planas,  tècnic de Medi Ambient, Ajuntament de Terrassa. 
Sr Martí Perich, alcalde president de l’Ajuntament de Mura 
 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
Sr. Gabriel Marqués Villacampa, president del Centre Excursionista de Mura. 
Sr. Jaume Galofre Gabarró, representat del Centre Excursionista de Terrassa. 
Sr. Melcior Vila, president de l’AAVV Vallhonesta. 
Sr. Josep Llorens Puig, president de l’ADF del Bages Oriental. 
Sr. Toti García Riba, president de l’ADF de Matadepera. 
Sr. Joan Garcia, vocal de l’ADF de Matadepera 
Sr. Artur Adrià, gerent del Consorci de Promoció Turística “Les Valls del Montcau” 
Sr. Joan Ignasi Calderón Paz, representant de l’ADENC. 
Sr. Salvador Vives i Jorba, representant de la Federació Catalans d’Espeleologia. 
 
 
Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona: 
 
Sr. Vicenç Sureda Obrador, assessor de l'Àrea d'Espais Naturals 
Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
 
 
Assistents de l’Ajuntament del Pont de Vilomara i Rocafort: 
 

Sr. Jordi Bahamontes, regidor de l’Ajuntament de Mura. 
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ORDRE DEL DIA 
 
1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior.  

2.  Balanç de gestió 2003-2007. Presentació del programa d’activitats 2007.      

3. Donar compte del procés de participació per a l’elaboració del Pla d’Ús Públic del Parc 
Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac.   

4.  Torn de paraules.  

 
 
 
 
 
 
 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 
El Sr. Marti Perich dóna la benvinguda als assistents tot agraint-los la seva presència i excusant/se pel 
canvi de lloc de la convocatòria amb tant poc temps. Així mateix presenta al Sr. Jordi Bahamontes, 
regidor de l’Ajuntament de Mura.    
 
El Sr. Ramon Espinach, pren la paraula per a donar les gràcies a l’Ajuntament de Mura per l’acollida amb 
tant poc temps i excusar el canvi de lloc de la convocatòria a causa d’un imprevist del Sr. Josep Tarín, 
alcalde de Talamanca, que havia d’absentar-se i lògicament, volia atendre personalment la reunió. 
També excusa la presència del Sr. Martí Domènech per raons mèdiques. 
 
Continua exposant que la reunió s’havia d’haver realitzat el mes d’abril o el maig, abans del Consell 
Coordinador, però que les circumstàncies electorals i l’agenda del Sr. Josep Mayoral, president delegat 
de l’Àrea d’Espais Naturals, van impossibilitar la realització de la reunió. Comenta que es recuperarà la 
cadència per la propera reunió. 
 
 
Seguidament es passa a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
 
1. Aprovació  de l'acta de la reunió anterior. 
 
El Sr. Ramon Espinach pregunta si tothom està d’acord amb l’esborrany presentat de l’acta de la reunió 
anterior. 
 
S’aprova l’acta de la reunió anterior sense cap esmena ni modificació. 
 
 
 
 
2. Balanç de gestió 2003-2007. Presentació del programa d’activitats 2007.      
 
El Sr. Àngel Miño pren la paraula per a exposar els trets més significatius de la gestió realitzada durant 
els darrers anys i el programa d’activitats de l’any 2007, que segueix el següent guió: 
 

 
Balanç de gestió 2003 - 2007 

1. Qüestions estratègiques i de relació 
2. Documents de Gestió 
3. Accions desenvolupades o en curs 

3.1. En l’àmbit de la conservació 
3.2. En l’àmbit del desenvolupament 
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3.3. En l’àmbit de l’ús social i educació ambiental 
3.4. Activitats generals i de suport 

 
 
 
1. Qüestions estratègiques i de relació 

 Implantació de la nova organització de l’OTPN, fruit de la reflexió corporativa realitzada al 
llarg del 2003  

 Incorporació de la figura del director territorial per coordinar la gestió, avaluar i innovar  
 Planificació de la gestió. Programa anual d’activitats. 
 Convenis de col·laboració amb altres institucions i Administracions 
 Ronda de reunions amb els ajuntaments, juny 2004.  

 Demanda de major proximitat i fluïdesa, major participació en la presa de decisions, 
polítiques del parc participades pels ajuntaments i vic eversa,  

 Definició d’una proposta territorial comuna en matèria d’ús públic, xarxa de camins i 
prevenció d’incendis  

 Orientar la REORGANITZACIÓ de l'Àrea d’Espais Naturals en la direcció de les   idees força 
proposades pels ajuntaments 

 Proposta i aprovació de les  ACTIVITATS I INVERSIONS ANUALS (setembre) 
 Creació i estructuració d’un GRUP DE TREBALL ESPECIFIC per definir i ajustar el projecte 

de  mandat del parc 
 Creació i estructuració d’un GRUP DE TREBALL ESPECIFIC per definir i ajustar el projecte 

de  mandat del parc 
 Establir amb cada ajuntament la freqüència i sistemàtica de DESPATX HABITUAL entre els 

tècnics del parc i representants de l’ajuntament, pel seguiment de la gestió.     
 
 
2. Documents de Gestió 

 Pla Director de Prevenció d’Incendis Forestals 
 Proposta tècnica validada per Bombers de la GC 

 Pla de Conservació 
 Pla Estratègic de Conservació d’hàbitats i de flora  
 Pla de Conservació de la Fauna 
 Plans específics de Conservació (Barb de muntanya, quiròpters) 

 Redacció 
 Pla d’Ús Públic 

 Proposta tècnica participada 
 Esborranys: 

 Ordenances 
 Xarxa de mobilitat 

 
 Pla de Foment i Desenvolupament 

 Viabilitat marca “Xarxa de Parcs” 
 Equipaments de la Xarxa de parcs 

 
 
3. Accions desenvolupades o en curs 

3.1. Àmbit de conservació 
 Treballs de recuperació de la zona afectada pel foc de 2003: zona de ribera i zona 

forestal (400ha) 
 Restauració del Bosc de Ribera (Vall d’horta i Galí) 
 Restauració de les poblacions de barb de muntanya 
 Accions de reforç d’espècies (ocells i quiròpters) 
 Treballs forestals de recuperació d’hàbitats i fauna 

 Treballs de millora d’hàbitats agroforestals 
 Seguiment i vídeo vigilància d'àligues perdigueres 
 Correcció de suports perillosos en línies elèctriques 
 Renovació de la zona de caça controlada en col·laboració amb les societats de caçadors 

i la Generalitat de Catalunya 
 Contractació de personal investigador 
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3.2. Àmbit de desenvolupament 

 Impuls de l’Associacionisme forestal: AAPPFF de Sant Llorenç i AAPPFF de Talamanca 
 Pla Director de la Vall d’Horta i la Vall de Mur 

 Reunions periòdiques amb els veïns de la vall d’Horta i la vall de Mur.  
 Detecció i correcció de dèficits (infraestructura viària, comunicacions, 

subministres...) 
 Millora de l’eix viari  
 Proposta tècnica participada 

 Recuperació i recolzament de la ramaderia ovina a les finques públiques 
 Recuperació de l’activitat a les Refardes 
 Recuperació de zones tofoneres 
 Recollida selectiva de residus  
 Posada en marxa del programa El parc a taula 
 Subvencions a particulars 

 
 
3.3 Àmbit de l’ús social i l’educació ambiental 

 Inici d’activitats a l’Àrea de les Arenes 
 Inici d’activitats al Marquet de les Roques 

 Activitats de lleure familiar 
 Activitats culturals 
 Exposició “La Colla de Sabadell” 

 Inici d’activitats a l’escola d Natura de la Muntada 
 Funcionament de la WEB dels Parcs 
 Posada en marxa del programa Poesia als parcs 
 Implementació del Sistema Q de Qualitat 
 Pla d’accessos a la Mola 
 Itinerari accessible a l’Obac Vell  
 Renovació i ampliació del servei del Bus Parc 

 
 
3.4 Activitats generals i de suport 

 Reforma, adequació i ampliació del garatge i vestuari del personal 
 Incorporació d’aplicatius de gestió dins del SIG del parc 
 Recollida selectiva d’escombraries en conveni amb els municipis de Mura, Matadepera, 

Sant Llorenç Savall, Castellar del Vallès i Rellinars 
 Arranjaments de la xarxa viària  
 Infraestructures de Prevenció d’Incendis 

 Basses, Hidrants 
 Arranjaments de la xarxa viària 

 Pista de Matarrodona 
 
 

El Sr. Àngel Miño continua l’exposició amb els trets més significatius de la proposta d’activitats d’enguany 
que es descriuen a continuació: 
 

Proposta d’activitats 2007 
 
Activitats de conservació i tractament físic del patrimoni 
 

 Dins del marc del conveni amb la Fundació La Caixa,          (continuïtat dels projectes 
iniciats): 

 Pla director de la Vall d’Horta i la Vall de Mur 
 Pla director d’accessos a La Mola i el Montcau 
 Pla de millores d’hàbitats d’espais oberts 
 Projecte demostratiu de millora d’hàbitats per l’àliga perdiguera 
 Restauració de boscos cremats des de 1985 
 Pla d’usos i valoració de la conca alta del Ripoll 
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  Projecte de recuperació del Barb de muntanya 
 

 Projecte d’adequació dels punts de guaita 
 Promoure la catalogació dels elements d’interès del patrimoni històric i arqueològic 
 Projecte de restauració de la finca de la Mata 
 Projecte de rehabilitació del mas de Les Refardes (2ª) 
 Redacció dels plans de gestió de finques públiques (Refardes-La Vall, l’Obac i la Mata) 

 
 
Foment del desenvolupament i participació 
 

 Col·laboració en les iniciatives associatives dels sectors productius 
 Consolidació del programa “Parc a taula” 
 Intercanvi de voluntaris amb el Parque Natural de la Sierra de Huétor 
 Establiment d’acords amb particulars per als plans de restauració, de gestió del medi 

natural i valoració del patrimoni 
 Infraestructures i serveis generals: 
 Recollida selectiva de residus 

 Inversió en millores de la xarxa viària: 
 Accessos a equipaments  
 Prevenció d’incendis 
 Pista de Matarrodona a la cort fosca 

 Ampliació del servei de transport públic “Bus Parc” als festius entre setmana. 
 
 
Ús social i educació ambiental 
 

 Projecte d’ordenació i adequació paisatgística de l’aparcament del Coll d’Estenalles 
 Projectes al Marquet de les Roques: 

 Passera i accessos a l’equipament  
 Rehabilitació del cobert de l’era 

 Projecte d’accessibilitat del conjunt d’equipaments de l’Obac 
 Itinerari de les Tines de la Vall del Flequer 
 Itinerari de la Vall d’Horta 
 Aparcament d’accés i camí dels Monjos 
 Programa d’activitats al Marquet de les Roques 
 Pla d’Informació als visitants 
 Programa “Coneguem els nostres parcs” 
 Programa cultural “Viu el Parc” 
 Programa d’itineraris guiats en cap de setmana 
 Projecte pilot de punts d’informació interactiva a Matadepera 
 Certificació del Sistema Q de qualitat en ENP 

 
 
Activitats generals 
 

 Implantació del SIGEP (Sistema d’Informació Geogràfica aplicat a la gestió) 
 Desenvolupament d’un pla de formació pel personal propi i pel personal d’informació i 

atenció al públic 
 Dotació de mobiliari i equips per al funcionament logístic del Garatge-magatzem de 

Terrassa 
 

 
El Sr. Ramon Espinach agraeix la visió sintètica realitzada i demana si es volen realitzar intervencions. 
 
El Sr. Jaume Galofre pregunta si s’ampliarà l’aparcament del Coll d’Estenalles i creu que cal 
descongestionar la zona de can Robert i actuar al camí dels Monjos. 
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El Sr. Ramon Espinach especifica que el projecte del Coll d’Estenalles no inclou ni una placa més 
d’aparcament i que es tracta d’una adequació paisatgística i de l’entorn per a augmentar la seguretat dels 
usuaris modificant la vialitat dels vianants. 
 
El Sr. Àngel Miño esposa que la primera execució del Pla Director d’accessos a La Mola, tracta 
l’aparcament de la zona dels dipòsits de Matadepera, el camí dels Monjos, la zona del cim i una part del 
projecte global de interpretació. Tot per a intentar minimitzar els impactes del conjunt. A can Robert 
s’actuarà en properes fases. 
 
El Sr. Toti García indica que les alzines de la zona culminal, al tancat, estan perdent l’escorça a causa 
dels animals de càrrega que s’hi freguen. Creu que cal actuar ràpidament i pensa que els animals podrien 
pernoctar a can Pèlags. 
 
El Sr. Gabriel Marquès opina que si s’envoltessin els troncs amb un filat, es solucionaria el problema. 
 
El Sr. Galofre mostra unes fotografies del dia 10 de juny en les que es veuen aiguamolls a prop del 
monestir de Sant Llorenç del Munt. També s’interessa per unes marques que van aparèixer el cap de 
setmana anterior.  
 
El Sr. Àngel Miño intervé per a dir que, efectivament, hi ha un problema de filtracions de la fossa sèptica 
que s’està intentant solucionar. També explica que els animals es van confinar per a evitar que es 
generalitzessin els problemes a tot el cim. El resultat actual, es veu que tampoc és desitjat. Pel que fa a 
les marques, diu que van ser utilitzades pel Centre Excursionista de Matadepera per a una activitat que 
combina la BTT i la marxa. 
 
El Sr. Gabriel Marquès esposa un problema de senyalització del camí de Montserrat i comenta que la 
Diputació l’hauria de retirar, doncs si no, ho tornen a repintar. 
 
El Sr. Josep Llorens creu que si el parc  tingués un bon sistema de senyalització, aquests problemes no 
existirien. 
 
El Sr. Ramon Espinach diu que si el parc no retirés marques i senyals, estaria tot marcat. Continua 
explicant que actualment tenim un dèficit de senyalització que estem en procés de solucionar i que cal 
trobar un compromís entre la seguretat en la senyalització i la naturalitat.  
 
La Sra. Marina Muntada creu que cal diferenciar entre les activitats organitzades i les de particulars i que 
cal que s’utilitzin senyals temporals. Pensa que no es pot criminalitzar la pintura doncs a França s’utilitza i 
està molt ben endreçat. 
 
El Sr. Xavier Roget intervé per a comentar que al parc hi ha dos tipus d’itinerari: uns de llarg recorregut 
que travessen e parc i uns altres de temàtics vinculats a equipaments i/o nuclis urbans. 
 
 
 
 
3. Donar compte del procés de participació per a l’elaboració del Pla d’Ús Públic del Parc 

Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac.   
 
 
El Sr. Àngel Miño presenta les accions realitzades fins a la data, a partir de la primera proposta tècnica 
realitzada per l’empresa La Vola, i una previsió de calendari possible per arribar a un document definitiu:  
 

 Reunions amb els Ajuntaments: 
 1a Sessió, 19/2/07:  -  Informació de l’estat dels treballs tècnics.  

  - Posta en comú de l’inventari de recursos i de la 
diagnosi prèvia 

     -  Tres grups de treball 
 2a Sessió, 12/3/07:  -  Criteris i propostes per a la xarxa d’accessos i pels 

  equipaments del parc 
 3a Sessió, 30/3/07:  -  Proposta d’ordenances d’ús públic 
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 Pagina WEB 

 Inici, 23/2/07:      -  Es pengen els documents proposats. 
  -  Es comunica als membres de la Comissió Consultiva 

a altres entitats socials. 
 Propostes, 12/10/07:  -  Data aproximada per a lliurar propostes 
 Fi:              -  Consultes “on line” fins l’aprovació 

 
 Entitats: 

 Comunicació, 28/2/07: - Per escrit a totes les entitats, el mecanisme de participació 
engegat via WEB. 

 Aportacions i propostes: -  Ampliar terminis de lliurament de propostes 
 1a Sessió, 15/5/07:  -  Presentació de la diagnosis i dels objectius del pla 

     -  Presentació del procés de participació 
     - Debat sobre les ordenances i incorporació de  millores 
 

 Previsió de calendari: 
 27/6/07:   - Comissió Consultiva. Presentació del procés i 

proposta de calendari. 
 Juliol a Setembre:  - Presentació dels documents als nous equips  municipals 

(Pla i programes d’acció)  
 2a Quinzena setembre: - Reunió amb les entitats que formen part de la Comissió 

Consultiva i altres interessades. 
 12/10/07:   - Límit per a lliurar propostes (addendes i/o 

modificacions)  
 
El Sr. Ramon Espinach exposa que de les reunions que es varen realitzar el 2004 amb els diversos 
municipis, tots els equips de govern van mostrar preocupació per l’ordenament de l’ús públic i van 
proposar l’elaboració d’una proposta comuna. 
 
El Sr. Ignasi Planas proposa que la reunió de la Comissió Consultiva es faci abans que la del Consell 
Coordinador per a poder presentar una proposta de Pla. 
 
El Sr. Ramon Espinach es mostra d’acord i sintetitza els següents passos a seguir:  

- Reunió de treball amb les entitats 
- Reunió de la Comissió Consultiva per a tractar el tema en exclusivitat i avalar un text, si s’escau.  
- Reunió del Consell Coordinador per a prendre una determinació, si es considera. 

 
  
4.  Torn de paraules.  

 
El Sr. Toti García comenta que ha descobert una estructura que podria ser un abeurador per a capturar 
il·legalment fauna; també esmenta el problema dels gossos assilvestrats de can Pèlags. 
 
El Sr. Àngel Miño diu que s’està treballant amb el Mossos d’Esquadra pel tema dels gossos i s’interessa 
per la localització exacta de l’estructura per a investigar l’assumpte. 
 
El Sr. Ramon Espinach explica que a la darrera reunió de Consell Coordinador es va decidir iniciar el 
procés de renovació dels membres de la Comissió Consultiva i que així es començarà. També comenta 
que, si sembla be, el Sr. Xavier Santos, investigador becat per la Generalitat de Catalunya per a 
desenvolupar el projecte de regeneració de les poblacions de fauna desprès d’un incendi, pot fer una 
exposició dels treballs realitzats fins el moment.  
 
Tothom es manifesta d’acord. 
 
I sense més temes a tractar, s’aixeca la sessió a les 19.45 hores. 
 


